

Awards:

- 2017 - *Second Prize:* Willener R. et al. (2017): Kundenorientierter Ansatz bei der Edukation zum intermittierenden Selbstkatheterismus bringt Zufriedenheit und Sicherheit für Patientinnen / Patienten sowie Kostensenkung für das Gesundheitswesen. Hollister Comitatus Award, Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege SIGUP, 7.-8. September 2017, Lugano, Switzerland.
- 2016 - *Second Prize:* for the Best EAUN Poster Presentation: Changing perspective! Patients with prostate cancer and their partners giving an insight into their experiences of disease and optimal potential of an advanced practice nurse counselling support program in Switzerland. Geese, F., Willener, R., Zehnder, St., Spichiger, E. (2016); 17th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, 12.-14.03., Munich, Germany
- 2015 - *First Prize:* Innovation AWARD Phenomenon. 3. Internationaler Kongress APN & ANP, München, 2015. Deutsches Netzwerk Advanced Practice Nursing & Advanced Nursing Practice. Titel: „Beratungsangebot für Patienten mit einem Prostatakarzinom und ihre Angehörigen – Erste Erfahrungen und Erkenntnisse im Umgang mit dem PEPPA-Framework für die Implementierung der Rolle Pflegeexpertin APN“. Geese F. & Willener R., Urologische Universitätsklinik Inselspital Bern.
- 2015 - *First Prize:* Stiftung zur Förderung der Krankenpflege im Kanton Bern: "Aufbau eines Beratungsangebots für Patienten mit Prostatakarzinom und ihren Angehörigen". Willener R. & Geese F., Urologische Universitätsklinik Inselspital Bern. 12.05.2015
- 2014 - *Third Prize:* for the Best EAUN Poster Presentation: "To get a grip on the bladder is work - Specialized nursing guarantees effective self-management after cystectomy and neobladder"
15th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, Stockholm, Sweden.
- 2011 - *Best poster of the day:* "A small flyer with a big impact"
12th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, Austria, Vienna.
- 2008 - *Best EAUN Nursing Research Project - Ferring Pharmaceuticals Grant:* "Patients experience of early postoperative incontinence following transurethral resection of the Prostate"
9th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, Italy, Milan.
- 2007 - *First price:* Poster presentation: "How to care for patients during their last span of life on a urology acute ward: A holistic concept"
8th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, Germany, Berlin.
- 2006 - *Second price:* Oral presentation: "A way to put evidence into clinical practice on a urology ward"
7th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, France, Paris.
- *Best poster of the day:* "Standardized Documentation of ZOMETA® Therapy and Nursing Care at a Urology Outpatient Clinic"
7th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, France, Paris.
- 2003 - *Best poster of the day:* *4th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, Spain, Madrid.*

Publications national & international

- Bürgi S., Auer-Böer B., Willener R. (2019): Gefühl des Männlichkeitsverlusts. *Krankenpflege*, 02/2019, 18-20.
- Willener R. (2016): Pflege zwischen Hoffen und Beten, *Krankenpflege in Togo – ein Erfahrungsbericht*. *Krankenpflege*, 11/2016, 12-13.
- Geese F. & Willener R. (2016): Advanced Practice Nursing als neuer Versorgungsansatz in der Betreuung von Patienten mit einem Prostatakarzinom und deren Angehörige. *Advanced Practice Nurses Magazin*, S. 14-23, Ausgabe 2016.
- Sailer Schramm M. & Willener R. (2016): Nahtlose Versorgung vom Spital nach Hause. *Krankenpflege*, 2/2016, 16-19.
- Hürlimann B., Barbezat I., Jenni G., Geese F., Frey Münger A., Spichiger E., Willener R. (2015): Evidenzbasiertes Handeln reduziert Risiken. *Clinical Update – Evidenzbasierte Pflege*. *Krankenpflege*, 3/2015, 36-37.
- Baumann N. & Willener R. (2013): Selbstkatheterisierung eine Herausforderung fürs Leben. *Krankenpflege*, 8/2013, 24-25.
- Willener R. & Spichiger E. (2012): Early post-operative incontinence following transurethral resection of the prostate: prevalence and patient experiences. *Int J of Urological Nursing*, 6 (3), 137-142.
- Birkhäuser F.D., Zehnder P., Roth B., Schürch L., Ochsner K., Willener R., Thalmann G.N., Burkhard F.C., Studer U.E. (2011): Irrigation of continent catheterizable ileal pouches: Tap water can replace sterile solutions because it is safe, easy, and economical. *Eur Urol*, 59 (4), 518-23.
- Willener R. (2010): The EAUN Research Competition: Preliminary results of the winning research on early post-TURP incontinence. *European Urology Today* 22 (2), 39.
- Willener R. (2008): Winning the EAUN's research project plan competition; Swiss winner provides tips on how to convince the jury. *European Urology Today*, 20 (3), 34.
- Willener R. (2007): Report of the 6th annual congress of the Swiss Association of Urology Nurses. *European Urology Today* 19 (5), 40.
- Willener R. (2006): Fellowship report; *European Urology Today* 18 (3), 35.
- Willener R. & Hantikainen V. (2005): Individual Quality of Life Following Radical Prostatectomy in Men with Prostate Cancer: Assessment with the Schedule for the Evaluation of Individual Quality of Life: A Direct Weighting Procedure (SEIQoL-DW). *Urologic Nursing*, 4, 88-100.
- Willener R. (2003): Intermittierender Selbstkatheterismus: Die einfühlsame Betreuung ist der Anfang des Erfolgs. *Krankenpflege/2003*, 24-26.

Oral Presentations national & international

Referate

- Willener R. (2019): Customer-oriented offer for patients with bladder dysfunction who have to catheterize themselves. International Congress New Generation Advanced Practice Nurse, 05.-06.09.2019, Frankfurt am Main, Germany.
- Willener R. (2018): Palliative Care bei uro-onkologischen Patienten. SIGUP Kongress 06.-07.09.2018, Lausanne, Switzerland (invited).
- Marti C., Willener R., Bumann H., Thalmann G. (2018): Patienteninformation – in welche Richtung gehen wir? SIGUP Fachtagung, 20. April 2018, Basel, Switzerland.
- Willener R., Barbezat I., Spichiger E. (2018): Indwelling urinary catheters in adults - how to adapt the EAUN Guideline to the Swiss context. 19th International EAUN Meeting: 17-19 March 2018, Copenhagen, Denmark (invited).
- Willener, R., Geese, F., Marti, C., Thalmann, G. (2017): Advanced Practice Nurse for Patients with Prostate Cancer. Interdisziplinäres Prostatakarzinomsymposium, 09.11.2017, St. Gallen, Switzerland (invited).
- Marti, C., Thalmann, G., Willener, R. (2017): Overcome side effects following radical prostatectomy - A body-oriented counselling approach to support patients. SIU Nurses Education Symposium, October 21, 2017, Lisbon.
- Willener, R., Bumann, H., Burkhard F. (2017): Improving the Education of Intermittent Self-Catheterization Procedure by a Patient Centred Approach. SIU Nurses Education Symposium, October 21, 2017, Lisbon.
- Willener, R. (2017): Leben und Pflege in Togo – zwischen Voodoo, beten und hoffen. Kongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege SIGUP, 7.-8. September 2017, Lugano, Switzerland (invited).
- Kisslig, D., Bumann, H., Willener R. (2017): Im Spannungsfeld zwischen Kostendruck und Patienteninteresse – was ein pflegerisches Case Management bewirken kann. Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege SIGUP, 7.-8. September 2017, Lugano, Switzerland.
- Willener, R. (2017): Let's make incontinence support great again - Urologist first. Fortbildungstag der Schweizerischen Gesellschaft für Urologie (SGU); Herausforderungen im Unteren Harntrakt, 15. Juni 2017, Kulturcasino Bern, Switzerland (invited).
- Willener, R. & Ochsner, K. (2016): Selbstmanagement bei Ersatzblase – welche Faktoren unterstützen den Erfolg? SIGUP Kongress 8. & 9. September 2016, Interlaken, Switzerland (invited).
- Geese, R., Willener, R., Zehnder, S., Spichiger, E. (2016): Erste Erkenntnisse aus der qualitativen Evaluationsstudie des Beratungsangebotes für Patienten mit einem Prostatakarzinom und deren Partnerinnen. SIGUP Kongress 8. & 9. September 2016, Interlaken, Switzerland.
- Geese, F., Willener, R., Zehnder, St., Spichiger, E. (2016). Changing perspective! – Patients` with prostate cancer and their partners` giving an insight into their experiences of disease and optimal potential of an Advanced Practice Nurse counselling support program in Switzerland. European Conference of Urology Nurses, 12.-14.03.2016, München, Germany.

-
- Geese, F., Bernhard, J., Lehmann, M., Spahn, M., Thalmann, G., Zereik, N., Willener, R. (2016). Ein Puzzle Teil fehlt! Wie eine Pflegeexpertin APN mittels interprofessioneller Zusammenarbeit im Prostatakrebszentrum einen Beitrag zur verbesserten Patienten- & Angehörigenbetreuung schafft. Kongress für Gesundheitsberufe, 04.-05.03.2016, Bern, Switzerland.
 - Geese, F., Willener, R. (2015). Beratungsangebot für Patienten mit einem Prostatakarzinom und ihre Angehörigen – Erste Erfahrungen und Erkenntnisse im Umgang mit dem PEPPA-Framework für die Implementierung der Rolle Pflegeexpertin APN. 3. Internationaler Kongress APN/ANP, 04.-05.09.2015, München, Germany.
 - Willener R., Frey Mürger A., Gonzalez N. (2015): Leitlinie für die Pflege von erwachsenen Menschen mit Blasenkatheter. SIGUP Kongress 3. & 4. September 2015, St. Gallen, Switzerland (invited).
 - Willener R. (2015): Selbstmanagement bei Ersatzblase – welche Faktoren unterstützen den Erfolg? 18. Internationales Seminar Onkologische Pflege – Fortgeschrittene Praxis, 3. & 4. September 2015, St. Gallen, Switzerland (invited).
 - Sailer Schramm M., Egloff M., Willener R., Barbezat I., Bächli M., Herrmann L., Spichiger E. (2015): Liaison, Integrierte Versorgung Spitex–Spitex - Ein Projekt von SPITEX BERN und Inselspital, Universitätsspital Bern. SBK-Kongress „Mehrwert Pflege“, 06.-08. Mai 2015, Montreux, Switzerland.
 - Willener R., Frey Mürger A., Gonzalez N. (2015): Leitlinie für die Pflege von erwachsenen Menschen mit Blasenkatheter. SBK-Kongress „Mehrwert Pflege“, 06.-08. Mai 2015, Montreux, Switzerland.
 - Willener R. (2014): Blasentumor und Prostatakarzinom: Pflegerische Beratungsangebote der Universitätsklinik für Urologie, Inselspital Universitätsspital Bern. Fortbildung Onkologiepflege Schweiz, Bern, 4. Dezember 2014, Zürich, Switzerland.
 - Geese F., Rankinen S., Willener R. (2014): Advanced Nursing Practice as one part of a Prostate Cancer Center – development of a new role. 8th ICN INP/APNN Conference, 18.-20. August 2014, Helsinki, Finland.
 - Geese F., Rankinen S., Willener R. (2014): Needs and expectations of patients with prostate cancer and their partners – Development of an innovative and comprehensive nurse consulting in Switzerland. 15th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, 11.-15. April 2014, Stockholm, Sweden.
 - Willener R., Egloff M., Barbezat I., Brunner D., Herrmann L., Spichiger E. (2014): Liaison – ein Projekt von Spitex und Spital zur nahtlosen Versorgung. „Wirksame, kosteneffiziente Versorgung und Ethik – welche Wege versprechen nachhaltigen Erfolg?“ Kongress für Gesundheitsberufe, 14.-15. März 2014, Inselspital Universitätsspital Bern, Switzerland.
 - Willener R. & Bischofberger I. (2013): Die Blase in den Griff bekommen ist Arbeit – spezialisierte Pflege garantiert erfolgreiches Therapiemanagement nach Zystektomie und Ersatzblase. 2. Internationaler Kongress APN & ANP "bleibt alles anders?", 27.-28. September 2013, Berlin, Germany.
 - Geese F., Rankinen S., Willener R. (2013): Advanced Practice Nurse für Patienten mit einem Prostatakarzinom und Angehörige - eine innovative und wegleitende Idee für die pflegerische Praxis. 2. Internationaler Kongress APN & ANP "bleibt alles anders?", 27. & 28. September 2013, Berlin, Germany.

-
- Kirsch C. & Willener R. (2013): OPAN & LIAISON – zwei Projekte – ein Ziel. Symposium Gesundheitsberufe, 08. März 2013, Inselspital Universitätsspital Bern, Switzerland.
 - Willener R. (2012): Die Blase in den Griff bekommen ist Arbeit – Betroffene beurteilen den Nutzen der edukativen Interventionen bei Ersatzblase. Kongress für Gesundheitsberufe, 2. & 3. März 2012, Universitätsspital Inselspital Bern, Switzerland.
 - Willener R., Herrmann A.K., Spichiger E. (2011): Early postoperative incontinence following transurethral resection of the prostate: Patient's experiences – nurses' tasks. 12th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 19-21 March, 2011, Vienna, Austria.
 - Willener R. (2010): Frühe postoperative Inkontinenz nach TURP – Was ist der Auftrag der Pflege? 9. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2010, Lausanne, Switzerland.
 - Willener R., Birkhaeuser F.D., Ochsner K., Schuerch L., Burkhard F.C., Studer U.E. (2009): Intermittent Self Catheterization (ISC) and Irrigation of the Continent Reservoir: Comparison of two Methods. 10th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 18-20 March 2009, Sweden, Stockholm.
 - Conca A., Barbezat I., Fliedner M., Hirter K., Hürlimann B., Spichiger E., Willener R., Wüthrich E., Hantikainen V. (2007): Gaps in knowledge and practice of research utilization in nurses and allied health professionals. 4th International Conference of Evidence-Based Health Care Teachers & Developers, November 2007, Taormina, Italy.
 - Willener R. (2007): Beratung bei Inkontinenz nach urologischen Eingriffen – Resultate einer Patienten-Befragung. 6. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2007, Basel, Switzerland.
 - Willener R. & Hantikainen V. (2006): A way to put evidence into clinical practice on a urology ward. 7th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 5th -8th April 2006, Paris, France.
 - Ochsner K., Willener R., Burkhard F.C. (2006): Information Pass for Female Patients with a Continent Catheterizable Pouch. 7th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 5th -8th April 2006, Paris, France.
 - Willener R. (2006): Hilfsmittel online zur Anwendung des EBP-Prozesses auf der Klinik für Urologie, Inselspital Universitätsspital Bern. 5. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2006, Genf, Switzerland.
 - Ochsner K., & Willener R. (2006): Inkontinenz nach Ilealer Ersatzblase – Welche Interventionen sind wirksam? 5. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2006, Genf, Switzerland.
 - Herren-Glauser R. & Willener R. (2005): How we do it: Instillation treatment for urethelial cancer. 6th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, March 2006, Vienna, Austria.
 - Willener R. (2001): Individual Quality of Life following Radical Prostatectomy in Men with Prostate Cancer. Assessment with SEIQoL-DW. 2nd International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, March 2001, Geneva, Switzerland.

Poster Presentations national & international

- Willener R. & Fliedner M. (2019): The SENS[®] structure for assessment and management of uro oncological patients with severe acute symptoms who wish to die at home. 20th International EAUN Meeting: 15-17 March 2019, Barcelona, Spain.
- Geese, F., Bernhard, J., Bumann, H., Lehmann, M., Spahn, M., Spichiger, E., Thalmann, G., Zereik, N., Willener, R. (2016). From project initiation to evaluation – How an Advanced Practice Nurse supports patients with prostate cancer and their partners with an inter professional approach. EONS, 17.-18.10.2016, Dublin, Irland.
- Kisslig D., Bumann H., Lehmann M., Willener R. (2016): Implementierung von Case Management auf einer urologischen Klinik. Kongress für Gesundheitsberufe, 04.-05.03.2016, Inselspital Universitätsspital Bern, Switzerland.
- Baumann N., Willener R., Bischofberger I., (2015): Lernen sich selber zu katheterisieren – eine Evaluation. SBK Kongress, 06.-08. Mai 2015, Montreux, Switzerland.
- Willener R., Ochsner K., Bischofberger I., (2014): To get a grip on the bladder is work - Specialized nursing guarantees effective self-management after cystectomy and neobladder. 15th International EAUN Meeting, 11-15 April 2014, Stockholm, Sweden.
- Kisslig D., Willener R., Wenger C., Sterchi A. (2014). Einführung eines Mangelernährungsscreenings auf einer urologischen Klinik. „Wirksame, kosteneffiziente Versorgung und Ethik – welcher Wege versprechen nachhaltigen Erfolg?“ Kongress für Gesundheitsberufe, 14.-15. März 2014, Inselspital Universitätsspital Bern, Switzerland.
- Baumann N., Willener R. (2014). Intermittierender Selbstkatheterismus (ISIK) – Auf dem Weg zu “Best Practice”. „Wirksame, kosteneffiziente Versorgung und Ethik – welcher Wege versprechen nachhaltigen Erfolg?“ Kongress für Gesundheitsberufe 14.-15. März 2014, Inselspital Universitätsspital Bern, Switzerland.
- Herren R. & Willener R. (2011): A small flyer with a big impact. 12th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 19-21 March 2011, Vienna, Austria.
- Willener R., Herrmann A.K., Spichiger E. (2010): Wie erleben Männer eine postoperative Inkontinenz nach transurethraler Prostataresektion und die dazu erhaltenen Informationen von Pflegefachpersonen? Fachtagung für Gesundheitsberufe, 5. & 6. März 2010 Universitätsspital Inselspital Bern, Switzerland.
- Hürlimann B., Barbezat I., Fliedner M., Grand F., Hirter K., Spichiger E., Willener R., Wüthrich E., Herrmann L., Hantikainen V., Conca A. (2009): Implementing Evidence-Based Practice: Evaluation of Professionals’ Knowledge and Skills Development Over Three Years. 5th International Conference of Evidence-Based Health Care Teachers & Developers, 28th October – 1st November 2009 Taormina, Italy.
- Grand F., Barbezat I., Fliedner M., Hirter K., Spichiger E., Willener R., Wüthrich E., Herrmann L., Hürlimann B. (2009): Clinical practice development and research in daily practice at the University Hospital Bern. 5th International Conference of Evidence-Based Health Care Teachers & Developers, 28th October – 1st November 2009 Taormina, Italy.
- Willener R. (2008): Patient Education following Transurethral Prostate Resection and Radical Prostatectomy. 9th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 26th -29th March 2008 Milan, Italy.

-
- Stalder B., Kammermann E., Grand F., Willener R. (2008): Implementing NANDA Nursing Diagnoses in a Urology Unit. 9th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, 26th -29th March 2008 Milan, Italy.
 - Willener R. (2007): How to care for patients during their last span of life on a urology acute ward: A holistic concept. 8th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, March 2007, Berlin, Germany.
- Witschi S., Baumann C., Willener R. (2007): How can patient education be improved for those leaving the hospital with an indwelling catheter of the bladder or kidney?
8th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, March 2007, Berlin, Germany.
- Willener R. (2007): Die ambulante ZOMETA® Therapie. 6. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2007, Basel, Switzerland.
 - Hantikainen V., Hirter K., Maier F., Perini C., Roccourt M., Rohrer O., Romer J., Willener R., Zbinden M., Conca A., Fliedner M., Wüthrich E. (2007): Implementing Evidence-Based Practice and Nursing Research in Clinical Field at the University Hospital Bern. 8th Conference of European Nurse Directors Association (ENDA), 3rd -5th October 2007, Reykjavik, Iceland.
 - Conca A., Barbezat I., Fliedner M., Hirter K., Hürlimann B., Spichiger E., Willener R., Wüthrich E., Hantikainen V. (2007): Improvement of nurses and allied health professionals abilities in research utilization after EBP-courses. 4th International Conference of Evidence-Based Health Care Teachers & Developers, November 2007, Taormina, Italy.
 - Ramseier U. & Willener R. (2006): Standardized Documentation of ZOMETA® Therapy and Nursing Care at a Urology Outpatient Clinic. 7th International Meeting of the European Association of Urology Nurses, Annual Congress, April 5th -8th 2006, Paris, France.
 - Gartmann B. & Willener R. (2005): Dokumentation der Verabreichung von ZOMETA® auf der Klinik für Urologie, Inselspital Universitätsspital Bern. 4. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2005, Genf, Switzerland.
 - Schweizer M., Willener R., Kessler Th. (2005): Sakrale Neuromodulation: Letzte Hoffnung bei therapierefraktären Blasenfunktionsstörungen und chronischem Schmerzsyndrom des Beckens. 4. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2005, Genf, Switzerland.
 - Ochsner K., & Willener R. (2005): Informationspass für Patienten mit kontinentem katheterisierbarem Pouch. 4. SIGUP Pflegekongress Schweizerische Interessengemeinschaft für Urologiepflege, September 2005, Genf, Switzerland.
 - Conca A., Barbezat I., Fliedner M., Hirter K., Hürlimann B., Spichiger E., Willener R., Wüthrich E., Hantikainen V. (2005): Using a web-based platform on the intranet to support nurses and allied health professionals in implementing evidence in clinical practice. 3rd International Conference of Evidence-Based Health Care Teachers & Developers: Building bridges between research and teaching. 2nd -5th November 2005, Taormina, Italy.
- Video**
- Kisslig D., Bumann H., Willener R. (2016): A new strategy to encourage nurses to join the Urology Department. 15th International EAUN Meeting, 12-14 März 2016, Berlin, Germany.
-